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1975 

Jaarverslag met als titel ‘Mensen onderweg, een bericht’. 

Het bestuur. 

Na de huishoudelijke vergadering van de A.A.S. heeft een discussie plaats 

gevonden over de vraag: op welke wijze een gesprek over "qemeente en 

politiek" in de gemeenten zou kunnen worden gehouden. Hier bleek dat een 

bespreking van dit onderwerp ook door de deelnemers aan A.A.S. met 

terughoudendheid plaatsvond. Een van de conclusies was dat politieke 

vraagstukken wel in de gemeenten aan de orde dienen te komen, maar dat de 

wijze waarop nog vele,vragen oproept.  

Het bestuur constateert, dat er door de jaren heen een stijgende lijn valt 

waar te nemen in de vraag naar dienstverlening op het terrein van het 

vormingswerk. In verband hiermee hebben voorbereidingen plaatsgevonden 

voor de instelling van een commissie ad hoc. Aan deze commissie zal de vraag 

worden voorgelegd welke procedure moet worden gevolgd om te komen tot 

een uitbreiding van beschikbare vormingswerkdeskundigheid,ten behoeve van 

de Broederschap. (…) 

Zr. W. Geldorp heeft nagegaan waar een deel van het archief van de G.D.B. 

is ondergebracht en wel bij de Gem. Archiefdienst te Amsterdam. Het 

bestuur heeft besloten aan de commissie van de Archieven van de A.D:S. 

advies te vragen hoe hiermee te handelen. Dit mede in verband met het 

sterk uitbreidend archief waarvoor op kantoor geen ruimte meer is. 

 

1976 

Jaarverslag met als titel ‘Dienst aan elkander’ 

Adviesgroep ad hoc van de G.D.B.  

De A.D.S, heeft bijna 15 jaar geleden aan de G.D.B. gevraagd "het 

vormingswerk binnen de broederschap gestalte te geven." 

Al geruime tijd moet echter worden vastgesteld, dat de vraag naar 

dienstverlening aan de G.D.B. op het terrein van het vormingswerk de 

grenzen van haar mogelijkheden heeft bereikt. 

Het G.D.B. bestuur heeft enige leden uit de broederschap gevraagd zitting 

te nemen, samen met een aantal bestuursleden, in een z.g. “adviesgroep ad 

hoc". Deze commissie is verzocht advies te geven welke wegen bewandeld 

moeten worden om te komen tot een uitbreiding van beschikbare 

deskundigheid in onze Broederschap op het terrein van het vormingswerk 

ten dienste van gemeenten, 

 

De belangrijkste conclusies uit de besprekingen waren: 

De term "vormingswerk" is verwarrend en zou vervangen moeten 

worden door andere term, bijvoorbeeld “methodisch werk”. 

Methodisch werk wordt pas bespreekbaar en beoordeelbaar in het werk 

zelf. Het heeft geen zin te theoretiseren buiten de praktijk om. 

Wil methodisch werken in de broederschap kunnen floreren, dan moet het 

gedragen worden door leden van gemeenten en door de gemeenten zelf. (…) 
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Het ontwikkelen van een nieuwe werksoort is een zaak van lange termijn. Het 

'methodisch werken` moet momenteel nog als een nieuwe werksoort worden 

beschouwd. Projekten die op dit terrein tot ontwikkeling worden gebracht, 

behoeven een langdurige begeleiding. (…) 

Het is gewenst dat er meer overleg tot stand komt tussen de leraren/ 

theologen en methodische werkers. In het bijzonder moet hierbij ook 

gedacht worden aan contact met theologische studenten. Het gaat hierbij 

om de bevordering van de mondigheid van de gemeenteleden. 

Jaarverslag. 

In het jaarverslag werd een overzicht gegeven van projecten, cursussen en 

conferenties waaraan de vormingswerkadviseur van de G.D.B. een werkzaam 

aandeel had. 

Projekten ten behoeve van doopsgezinde gemeenten. 

Projekten ten behoeve van samenwerkingsverbanden van 

doopsgezinde gemeenten. 

Projekten ten behoeve van doopsgezinde instellingen. 

Projekten ten behoeve van interkerkelijke instellingen. 

Projekten ten behoeve van doopsgezind broederschapswerk 

Ook werden vernoemd de projekten die niet waren gehonoreerd. 

 

1977 

60 jaar bewogen beweging. 

Jaarverslag met als titel ‘Onderweg naar nieuwe wegen’ 

Nieuw? beleid t.a.v. het vormingswerk.  

Na een historische uiteenzetting komt de adviesgroep tot de volgende 

uitspraken. 

Ook bij het nieuwe beleid moet worden vastgehouden aan een aantal van de 

oorspronkelijke uitgangspunten, t.w. 

methodische hulp bij vormingsactiviteiten wordt alleen gegeven aan 

diegenen die er om vragen. (Dienstverlening op basis van 

vrijwilligheid.) 

de verantwoordelijkheid voor vormingsactiviteiten moet blijven liggen 

bij de initiatief nemende gemeenten, groepen en instellingen. 

ten aanzien van de draagfunctie van de G.D.B. voor het vormingswerk 

is ook hier nog het oorspronkelijk uitgangspunt van kracht. Bij de 

overdracht van het vormingswerk door de A.D.S. aan de G.D.B. is van 

beide zijden gepleit voor een grote eigenstandigheid van dit nieuwe 

werk. Nieuw, en daardoor vaak controversieel werk, moet een zekere 

onafhankelijkheid worden gegarandeerd en kan alleen gedragen 

worden door een verband dat er ten volle achter staat.  

De draagfunctie omvat de zorg voor de financiering en de bewaking van de 

kwaliteit van de doelstellingen van de dienstverlening op het terrein van het 

vormingswerk. 
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De financiering vond plaats uit de volgende bronnen:  

1. Uit vermogen G.D.B. (rente + kapitaalsopnamen).  

2. Toeslag van 5% op de pensionnota’s van het Broederschapshuis Schoorl.  

3. Contributies en bijdragen van Gemeenten en Instellingen. 

4. Collecte Vormingswerk (netto-opbrengst).  

5. Subsidies A.D.S. 

 

 
 

1917 – 1977, 60 jarig jubileum 

met Lies Inja, Cor Inja, Ds. Gerard Kater en Jan Muis Sr 

 

1977-1978 

Jaarverslag met als titel ‘Belijden en beleid’ 

Voorwoord van de voorzitter. 

Ten aanzien van het vormingswerk. 

Degene, die de verslagen van het bestuur van de laatste jaren heeft gelezen, 

kan tot de conclusie komen, dat het bestuur van de G.D.B. veel aandacht 

heeft besteed aan het vormingswerk ten behoeve van onze broederschap. 

Dit is begrijpelijk, want de vraag van gemeenten en instellingen naar deze 

vorm van dienstverlening is voortdurend groeiende. Deze vraag is intussen zo 

groot geworden, dat het onze vormingswerkstaf niet meer mogelijk is 

hieraan geheel te voldoen. 

Ook werd het bestuur geconfronteerd met de situatie dat de financiering 

van het vormingswerk, voor zover het de G.D.B. betreft, niet meer door haar 

gedragen kan worden. Het vermogen van de vereniging is gedurende de 

laatste 4 jaren aan dit werk besteed. De kas is nu leeg. Het bestuur is van 

mening, dat de middelen van de vereniging goed zijn besteed, maar dat het 

niet mogelijk is op deze wijze door te gaan. 
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Daarom heeft het bestuur zich door middel van de Beleidsnota 

Vormingswerk "Onderweg op nieuwe wegen" tot de A.D.S. gewend met het 

verzoek 

aandacht te geven aan het probleem, dat meer gemeenten het 

vormingswerk als methode van toerusting van hun leden en kader 

willen toepassen, dan onze vormingswerkstaf aan kan; 

garant te staan voor de totale kosten van de (landelijke) vormings-

werkstaf. 

De Broederschapsraad van de A.D.S. heeft besloten dit vraagstuk in het 

najaar van 1978 aan de Broederschapsvergadering voor te leggen.  

Ten aanzien van de leden van de vereniging. 

Het G.D.B.-bestuur heeft zich intussen ook intensief beziggehouden met de 

vraag of de G.D.B. wel als vereniging functioneert. Ook tijdens de A.A.S. van 

vorig jaar werd de vraag gesteld hoe het bestuur de positie van de leden van 

de vereniging ziet. 

Het bestuur voldoet jaarlijks aan de formele verplichting het hoogste 

orgaan van de vereniging, de A.A.S., bijeen te roepen. Daar vinden de 

benoemingen van de bestuursleden plaats en daar worden de financiële 

stukken vastgesteld. 

In de praktijk zien wij echter, dat er op de A.A.S. maar weinig gewone 

"leden" komen, maar voornamelijk vertegenwoordigers van commissies en 

instellingen. 

Ten aanzien van de benoemde bestuursleden kan worden gezegd, dat het 

onderscheid tussen hen en de niet-bestuursleden in secties, door middel 

waarvan het bestuur functioneert, onduidelijk is. 

Ook uit de financiering van de verschillende activiteiten van de G.D.B., met 

name die van het vormingswerk, blijkt dat de positie van de persoonlijke 

leden van de G.D.B. vandaag een andere is dan in het verleden. 

 

1978-1979 

Jaarverslag met als titel ‘De weg van de dialoog’. 

Retraites. 

Op 18 februari 1978 vond een bespreking van de commissie plaats, waarbij 

werd besloten de volgende retraite in het voorjaar van 1979 te houden in 

het Remonstrants Centrum "De Hoorneboeg". Ds. H. van Bilderbeek 

verklaarde zich bereid de leiding hiervan op zich te nemen. 

Dientengevolge was er geen mannenretraite in 1978. 

Op deze vergadering kondigde ondergetekende aan uit de commissie te 

zullen treden overeenkomstig de oorspronkelijke afspraak. Op het ogenblik 

bestaat de commissie dus nog slechts uit de broeders J. de Lange en M.F. 

Toussaint.  

L.Ph. le Cosquino de Bussy. 
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Mensen zonder baan. 

De oorspronkelijke gedachte om in navolging van de gemeenschapsweken iets 

nieuws te ondernemen voor hen die door de huidige structurele 

veranderingen in het arbeidsproces worden getroffen, is al heel gauw niet zo 

eenvoudig gebleken. 

Het vraagstuk van de huidige werkloosheid heeft talrijke facetten die zo 

uiteenlopend zijn voor jongeren en ouderen, voor geschoolden en 

ongeschoolden, voor hoofd- en handarbeiders en voor diverse groepen 

mensen, dat vele besprekingen nodig waren om enig inzicht in de 

problematiek te krijgen. 

Gelukkig is er erg veel informatie en ook zijn er vele instanties die zich 

daadwerkelijk hiermee bezighouden. Omdat de groep pas in november is 

begonnen, lopen we iets buiten dit verslag met de volgende regelen. 

Na een aanloop ter oriëntatie, besloten wij een reeks artikelen in het 

A.D.W. en in "Op weg naar morgen" voor te bereiden, die in 1979 zouden 

worden gepubliceerd. 

Na deze grondige informatie ligt het in de bedoeling te komen tot een 

bijeenkomst, waarvan wij hopen dat vele kader- en kerkenraadsleden in onze 

Broederschap aanwezig zullen zijn om kennis op te doen ten bate van hun 

eigen omgeving 

Nic 0lij. 

 

1979- 1980 

Jaarverslag met als titel ’Bouwen en bewaren’ 

Kadervorming en kadertraining. 

In het Overlegorgaan voor kadertraining en kadervorming werken de 

volgende instellingen samen: 

- de Algemene Ned. Doopsgez. Predikantenvereniging (ANDPV)  

- de Doopsgezinde Jeugd Centrale (DJC) 

- de Doopsgezinde Vredesgroep 

- de Gemeenschap voor Doopsgezind Broederschapswerk (GDB) 

- de Landelijke: Federatie van Doopsgezinde Zusterkringen (LFDZ)  

- het Seminarium van de Algemene Doopsgezinde Sociëteit 

- de Stichting Vormingscentrum Van Eeghenhuis 

- het Vrijzinnig Protestants Centrum voor Maatschappelijke Toerusting. 

 

Het Overlegorgaan is een samenwerkingsverband van de bovengenoemde 

instellingen  Het karakter van de samenwerking betreft overleg, bezinning, 

coördinatie met betrekking tot het kadertrainings- en kadervormingswerk 

van de participerende instellingen. Bovendien functioneert het orgaan als 

adviserend lichaam met betrekking tot ktv-werk in de broederschap. De 

instellingen behouden hun eigen verantwoordelijkheid voor hun ktv-aktivi-

teiten. Het Overlegorgaan heeft geen uitvoerende taak; bij ktv-projekten 

overleggen de instellingen ten aanzien van elk projekt welke instellingen 

uitvoeren en samenwerken. 
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In het Overlegorgaan zijn de instellingen qua stem gelijkwaardig. Iedere 

instelling wijst voor het Overlegorgaan een bestuurslid aan. De vrijgestelde 

functionarissen van de diverse instellingen hebben een adviserende stem. 

Als uitgave van de A.D.S. zag een brochure het licht: "Kadertraining + Kader-

vorming, = K.T.V.: Handleiding en Kriteria", samenstelling Overleg-orgaan 

voor Kadertraining en Kadervorming, die op 2 maart 1979 door Br. H. Kossen 

aan de Broederschapsraad werd aangeboden. 

In maart stelt de G.D.B. binnen het kader van het Overlegorgaan aan het 

Seminarium de vraag, hoe het Seminarium zich de theologische invulling van 

het K.T.V. werk voorstelt in het licht van de nota van het Seminarium aan de 

Broederschapsvergadering. Het antwoord op deze vraag wordt door het 

Seminarium voorbereid voor een vergadering later in het jaar. 

Inmiddels wordt door de Stuurgroep Toerusting Friesland het kursuswerk 

gestart met 2 kursussen, t.w. in Harlingen en Leeuwarden. 

In mei besluit de N.H.D.S. om te onderzoeken of het wenselijk is tot 

oprichting van een projektteam voor K.T.V.-werk voor de Doopsgezinde 

Gemeenten in Noord-Holland over te gaan. 

Het O.O.K.T.V. werd door het D.B, van de A.D.S. gevraagd te werken aan een 

vragenlijst, aan de hand waarvan verslagen kunnen worden opgesteld over de 

kursusprojekten. 

De beoordeling en honorering van de aanvragen om subsidie zullen 

geschieden door de penningmeester en de secretaris van de A.D.S., omdat 

K.T.V. een A.D.S.-zaak is geworden. 

In september vraagt het Seminarium de andere instellingen om met haar 

mee te denken over de vraag welke plaats voor ieder van de instellingen de 

theologie inneemt in het eigen K.T.V.-werk en hoe deze gerealiseerd wordt. 

Het meedenken zal in gespreksnota's z'n neerslag vinden, die in januari 1980 

behandeld zullen worden. 

Aan het eind van 1979 blijken de kursussen in Groningen en Friesland erg 

goed te lopen. In Noord-Holland is een commissie ad hoc ingesteld om het 

K.T.V.-werk te doen starten. Van de Ring Utrecht-’t Gooi komt het bericht, 

dat men ook daar met het K/T/V/-werk wil beginnen.  

W..H. Toussanint v.d. Wal. 

 

1980-1981 

Jaarverslag met als titel ‘Verantwoorden en bezinnen’. 

De Arbeidsgroepen en de Broederschapshuizen werden zelfstandig, 

waardoor de koepelfunctie van de GDB wegviel. Het accent kwam te liggen op 

het vormingswerk onder leiding van de vormingswerkadviseur. Daarnaast 

kwam er ruimte voor nieuw werk.  

Er ontstonden nieuwe werkgroepen die zich thuis voelden in het klimaat van 

de vereniging, te weten: 

de werkgroep De Bijbel en de lezer, Stem en Tegenstem, een ABC voor een 

creatieve  omgang met bijbelse verhalen. 
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de werkgroep Retraites voor mannen, voor vrouwen en voor gemengde 

groepen in oktober, november en januari. 

de werkgroep Relatie Homo-Hetero,  

de werkgroep Kerkmuziek, die dankzij een legaat van mevrouw Johanna de 

Geus, de begeleiding verzorgde van de organisten in de Broederschap en de 

Commissie voor Kerkeraadsledenconferenties.  

(De werkgroep Kerkmuziek en de commissie voor Kerkeraadsledenconfe-

renties zijn later opgegaan in het Doopsgezind Centrum voor Gemeente-

opbouw). 

In het vormingswerk bleek telkens weer dat er bij deelnemers een heel 

verschillende betrokkenheid was op die bijbel, een grote verscheidenheid in 

hel omgaan met de bijbel en de waardering ervan. 

Dit was de aanleiding om op kerkenraadsledenconferenties te gaan werken 

met de vraag naar de omgang met de bijbel. Het begon met een conferentie 

over Bijbellezen in l98l in Fredeshiem.  

Bijbelwerkgroep (opgericht 4 sept. 1959 te Leeuwarden) 

Nog steeds zijn de belangrijkste aktiviteiten van onze groep:  

a. het uitgeven van een maandelijkse gebedskalender  

b. het organiseren van conferenties. 

De gebedskalender (dagkalender) werd ook in dit jaar weer beurtelings per 

maand, door verschillende medewerkers van onze groep samengesteld. De 

opzet is dus wel steeds gelijk, maar ieder probeert er toch iets in te leggen 

van eigen geloofsbeleving. 

Op verzoek werden zo veel mogelijk gebedsonderwerpen gekozen, be-

trekking hebbende op het werk van de broederschap, de gemeente, zending, 

bijzondere noden, enz. Verzoeken om voorbede kwamen slechts bij hoge 

uitzondering binnen. 

De onkosten van deze, gratis te verkrijgen uitgave, worden door vrijwillige 

bijdragen gedekt. 

Ook dit jaar werden er weer een tweetal conferenties georganiseerd. Beide 

in het Broederschapshuis "Fredeshiem" te Steenwijk. 

 

Onze goed bezochte voorjaarsconferentie werd gehouden op 19 en 20 april. 

Conferentieleidster was: Da. E. Laan uit Wormerveer. Als thema was 

gekozen: Jezus Christus Heiland en Verlosser. 

Ds. Boiten - Du Rieu hield een inleiding over Jezus heelt, waarin zij het werk 

van "Oudezijds-100" te Amsterdam betrok. 

Zr. Thimm-Richardson uit Krommenie besprak uit het conferentie thema het 

onderwerp Jezus Verlosser. 

De najaarsconferentie op 4 en 5 oktober had als onderwerp: 

Ons individualisme en Gods antwoord daarop. Dit onderwerp was gekozen als 

reaktie op de broederschaps diskussie over individualiteit. Zr, van der 

Linden, zendelinge op de Filippijnen leidde dit in. 

Ik heb tegen u, dat gij uw eerste liefde verzaakt hebt (openb. 2:4)  
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Zr. H. van Winter, Groningen, was hier de inleidster. Over deze inleiding, 

waarvan een bandopname beschikbaar is, werd bij uit zondering niet gedis-

kussieerd. (…) 

Wij hebben ook dit jaar weer geprobeerd iets waar te maken van onze 

doelstelling, waarin staat: Jezus zei: Indien iemand mij liefheeft, zal hij 

mijn woord bewaren en mijn Vader zal hem liefhebben en zullen tot hem 

komen en bij hem wonen. (Joh. 14:23) 

L. Overweel. 

 

1981-1982 

Jaarverslag met als titel ‘Vorming en rekreatie’ 

"Op weg naar morgen". 

Tijdens een kerkenraadsledenconferentie in Fredeshiem, waaraan door br. 

Douwe van der Sluis werd meegewerkt, bleek dat er een toenemende 

belangstelling is voor het lezen in de bijbel. 

De geheel eigen aanpak gaf de redactie aanleiding om een reeks nummers op 

te zetten, waarin actuele zaken worden geplaatst in het licht van de bijbel 

hoe kan het evangelie bij deze situaties als een bevrijdend woord 

doorwerken?  

Br. Douwe van der Sluis zal deze opzet begeleiden door te schrijven over de 

wijze waarop met de bijbel moet worden omgegaan. (…) 

Voor de toekomst zijn er plannen om een nieuwe brochure over het werk van 

de G.D.B. te maken en een samenvatting van de 5 artikelen van br. D. van der 

Sluis over "De bijbel en de lezer", welke in "Op weg naar morgen" 

verschenen, in boekvorm uit te geven. 

Voor de jaarlijkse collecte Vormingswerk werd de wervingsbrief voorbereid. 

Met uitgeverij Banda werden besprekingen gevoerd over de mogelijkheden 

om uit het computerbestand gegevens te verkrijgen, zoals adressen van de 

gevers aan de Vormingswerkcollecte. 

 

1982-1983 

Jaarverslag met als titel ‘Keerpunt ’83’. 

In 1983 was de kerkenraadsledenconferentie in Elspeet gewijd aan de vraag  

Hoe we elkaar kunnen helpen bij de omgang met de bijbel als leefboek. 

Dit kreeg in het jaar er na weer een vervolg met het thema  

De bijbel als levenspartner. 

De drie conferenties werkten zeer inspirerend, de deelnemers waren 

enthousiast.  

Het was Douwe van der Sluis, die met een geheel nieuwe omgang met de 

bijbel de belangrijkste inbreng gaf. Vanuit dit initiatief werd de werkgroep 

De Bijbel en de Lezer geboren.  

De werkgroep wilde werken aan het wegnemen van belemmeringen die mensen 

tegenkomen als zij met de bijbel een levensrelatie willen hebben. Zij heeft 

een nieuwe methode om de bijbel te lezen ontwikkeld die Stem en tegenstem 
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werd genoemd, omdat de voorgestane werkwijze alleen tot bloei komt in 

vraag en antwoord, in woord en wederwoord. 
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1983-1984 

Jaarverslag met als titel ‘Kiezen voor vernieuwing’. 

Voorwoord van de voorzitter. 

Een pretentie van de G.D.B.? Kiezen voor vernieuwing: waarvan? 

De Gemeenschap voor Doopsgezind Broederschapswerk is voortgekomen uit 

die gemeenteleden die, lang geleden: bijna 70 jaar, iets meenden te horen en 

te verstaan uit de bijbel, dat vertelt over hoe samen gemeenschap te 

vormen, gemeente te zijn. Anders dan het tot iets statisch geworden 

gemeentebeeld, dat alom voor het ware werd geaccepteerd. 

Wat toen deze mensen in beweging bracht, valt nu nog her en der te con-

stateren. 

Mensen die weten dat geloof niet statisch is, dat jouw geschreven belijdenis 

geen garantiebewijs is, maar een momentopname aan het begin. Broeders en 

zusters, die zijn blijven bouwen aan hun geloof en trachten daarover in 

gesprek te blijven met elkaar. 

Praten met elkaar over geloofsvragen, groeien, verdiepen, nieuwe inzichten 

krijgen, vernieuwen, gemeente zijn, broederschap vormen. 

Soms is de groep, die hier weet van heeft zo klein, zijn het slechts enke-

lingen en dan is het roeien tegen de (gevestigde orde) stroom in erg zwaar. 

Kiezen voor vernieuwing. 

Vernieuwen van gemeenten door het weer nieuw maken van de inzichten hoe 

werkelijk samen gemeente te zijn. 

Steun geven, daar waar mensen de moed (bijna) opgeven. 

Een pretentie van de G.D.B? 

Nee, zeker niet: Het is het waar maken van onze doelstelling: bouwend op 

het in Jezus Christus gelegde fundament, het persoonlijk godsdienstig leven 

en het gemeenteleven te versterken en dienend liefdewerk te doen. Niet 

meer en niet minder. 

W.H. Toussaint-van der Waal. 

"Op weg naar morgen".  

In het overleg van de redactie van A.D.W. en inlegbladen hebben wij 

getracht aan te tonen, dat wij een eigen geluid laten horen en als zodanig 

prijs stellen op onze eigen rubriek, die bestaat uit 5 maal per jaar 4 

pagina's. (…) 

Douwe van der S1uis levert elk nummer zijn bijdrage over "De Bijbel en de 

Lezer". 

Dat wij ook buiten de grenzen worden gelezen, is gebleken uit een verzoek 

om de voorpagina van 5-2-1983 te mogen overnemen in "Mennonitische 

Blätter" met de daarbij behorende foto's, waaraan wij gaarne gevolg hebben 

gegeven. 
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In het kader van de grote werkloosheid zijn er een groot aantal aspecten, 

die aanknopingspunten bieden om een vol seizoen inhoud te geven aan ons 

blad, zoals:  

vergaande computerisering,  

toenemende jeugdwerkloosheid,  

onzekerheid bij studie over een baan,  

gevoelens bij vervroegde uittreding,  

problemen bij ontslag op middelbare leeftijd,  

wat kunnen hulpverleners doen, 

hoe voelen zij zich, die mensen moeten ontslaan,  

relaties ouderen - jangeren met hun achtergronden,  

vrijwilligerswerk, omscholing, enz., enz. 

Daarnaast houdt de sectie zich bezig met de voorbereiding van een brochure 

over basiscursus Bijbellezen, een verzameling van de reeds verschenen 

artikelen wordt gebruikt door deelnemers aan de cursus Bijbellezen, die 

wordt gegeven in het G.D.S.-gebied. 

Na de praktijkervaringen zullen enkele daarbij betrokkenen het concept van 

deze cursus voor uitgave gereed maken. 

 

1984-1985 

Jaarverslag met als titel ‘Doorgaan’.  

 

Kerkeraadsledenconferenties  

 

Doopsgezind Broederschapshuis Elspeet, 15 en 16 maart 1985. 

”Kleine Gemeente durven zijn” 

 

Op deze conferentie zijn wij nagegaan hoe leden van een kleiner wordende 

gemeente de functie en de verschillende taken van een gemeente kunnen 

blijven invullen: Wij hebben elkaar vooral trachten te bevrijden van het 

"doemdenken" over de toekomst van de kleine gemeente. 

Gezien de grootte van de conferentie hebben wij sterk het accent gelegd op 

het werken in een viertal groepen. Op deze wijze bleven alle deelnemers 

zoveel mogelijk bij het leerproces betrokken. 

Dat onze conferenties in een behoefte voorzien is ook dit verslagjaar weer 

duidelijk gebleken: Vooral de belangstelling voor de 4e conferentie was 

enorm. 

Een drietal studenten van het Doopsgezind Seminarium heeft de conferen-

ties als medewerkers(sters) meegemaakt: 

Conferentie II: Christine Schlette. Conferentie III: Gerke van Hiele. 

Conferentie IV: Wieske Beuker. 

Overige medewerkers: Conferentie I: Margreet en Maarten van der Werf. 

Conferentie II: Zr. J.L.A. Cuperus. 
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Retraites 

In 1984 zijn toch weer twee vrouwenretraites gehouden, de eerste met 18 

deelnemers te Fredeshiem, onder hoofdleiding van Ds. M. Wouters-Tuinman 

uit Almelo. 

 

Onderwerp: Tijd van leven. 

en de tweede met 27 deelneemsters op de Hoorneboeg onder hoofdleiding 

van Ds. C. Soutendijk uit Bennekom. 

Onderwerp: Vaste grond onder de voeten? 

De kosten worden ieder jaar iets hoger. Ondanks de subsidie van de G.D.B. 

over 1984 vertoont de kas een nadelig saldo. (…) In dit verband wijs ik erop 

dat de leiding volledig de eigen kosten betaalt. 

In het najaar  heeft ds. H. van Bilderbeek de leiding gehad bij de mannen-

retraite op de Hoorneboeg. 

Het thema van dat weekend was: "Zin en onzin van het lijden". 

Als leidraad diende het boekje van H. Kushner "Als het kwaad goede mensen 

treft". Er waren 15 deelnemers. 

 

HoHe. 

 

Na het Doopsgezinde wereldcongres in Straatsburg in 

1984, waar doopsgezinde homoseksuelen uit 

Nederland, Duitsland, de Verenigde Staten en 

Frankrijk elkaar ontmoetten, is de werkgroep HoHe 

opgericht. 

Het doel van de werkgroep HoHe is het verbeteren van 

de relatie tussen homoseksuele en hetero-seksuele 

gemeenteleden. 

Heel belangrijk zijn momenteel de internationale contacten, met 

Doopsgezinden en doopsgezinde (werk-)groepen in het buitenland. Waar 

mogelijk worden workshops verzorgd op internationale Doopsgezinde 

bijeenkomsten, aangezien de emancipatie van homoseksuelen in de meeste 

buitenlandse gemeenten minder ver gevorderd is als in Nederland. 

 

1985-1986 

Jaarverslag met als titel ‘Wij gaan door’ 

De Bijbel en de Lezer. 

De bedoeling van de werkgroep is te werken aan het wegnemen van belem-

meringen die mensen tegenkomen als zij met de bijbel een "levensrelatie" 

willen hebben. 

De werkgroep is doende een nieuwe methode om de bijbel te lezen te 

ontwikkelen. Deze methode zal uit drie delen bestaan: 

1. De bijbel als literatuur. 

2. De bijbel in de uitlegtraditie van de bijbel.  

3. Het vormgeven van de eigen stem. 



 

73 

Ook dit jaar heeft het bestuur van de G.D.B. br. Bas van den Berg bereid 

gevonden om gedurende een dag per week mee te werken aan de uitwerking 

en toetsing van het materiaal. 

In het najaar van 1985 kwam het schriftelijk materiaal van het eerste deel 

gereed, t.w.: "De bijbel als literatuur".  

Hierin gaat het om het zo nauwkeurig mogelijk leren lezen en verstaan van 

bijbelse teksten. De eigen stem van de bijbel. Hoe leer je lezen zonder 

direct je eigen mening over de tekst te geven. 

Het materiaal van dit eerste deel is geprogrammeerd in een opzet van 10 

avonden. 

Vormingswerkadviseur. 

De Sektie Informatie en Documentatie. 

Deze sektie verzorgt tevens de van bet verenigingsblad "Op weg naar 

morgen. De vormingswerkadviseur is lid van deze sectie. 

Had in het verleden de vormingswerkadviseur de eindredactie van "Op weg 

naar. morgen", nu is inmiddels een nieuwe eindredactrice aangetrokken in de 

persoon van Neeltje van 't Hoff. Zij was al eerder medewerkster van "Op 

weg naar morgen". De redactie van "Op weg naar morgen" is in dit seizoen 

met een nieuwe formule begonnen. Tot nu toe probeerden we door middel 

van interviews visies en belevenissen van leden uit de broederschap met 

betrekking tot thema's die aan de orde waren over bet voetlicht te brengen. 

Recentelijk is de redactie van "Op weg naar morgen" een nieuwe weg 

ingeslagen, waarin zij probeert Doopsgezinde Gemeenten in hun reilen en 

zeilen in "Op weg naar morgen" te belichten. Uitgangspunt is dat de 

ervaringen van gemeenten mogelijkerwijs ook andere gemeenten kunnen 

inspireren en helpen. In de werkwijze maken we gebruik van interviews en 

beschrijvende artikelen. (…) 

De Commissie voor Kerkenraadsledenconferentie (CKC). 

De vormingswerkadviseur is vaste adviseur van deze commissie. Daarnaast 

begeleidt hij de verschillende voorbereidingscommissies en werkt mee aan 

de uitvoering van de conferenties. 

In het voorjaar van 1986 vonden er twee kerkenraadsledenconferenties 

plaats (zie ook bet verslag van de Commissie voor Kerkenraadsledencon-

ferenties). 

De Werkgroep "De Bijbel en de Lezer". 

De vormingswerkadviseur is secretaris van deze werkgroep. Het eerste deel 

van het werkmateriaal "Het leren lezen van verhalen" is thans gereed. Dit 

materiaal is getoetst in een proefgroep in de Doopsgezinde Gemeente 

Bussum. Aan de hand van de ervaringen wordt het nog bijgesteld en daarna 

de definitieve vorm gegeven. Inmiddels is het tweede deel ook geschreven : 

"De bijbel in de uitlegtraditie van de bijbel". Het komende. najaar hopen we 

te starten met een aantal trainingsbijeenkomsten voor begeleiders van 

groepen, die met deze methode willen werken. 
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1986-1987 

Inhoudsopgave. 

Voorwoord van het bestuur  

Verslag van het bestuur 

Verslag van de sektie vormingswerk 1986  

Verslag van de sektie informatie en dokumentatie en van de redactie van "Op 

weg naar morgen" 

Verslag van de werkgroep "De Bijbel en de Lezer'' 1986 

Verslag van de vormingswerkadviseur  1986-1987 

Verslag van de vertegenwoordigster in het G.D.S.-gebied - Projektteam 

K.T.V. 

Verslag van de Commissie voor Kerkeraadsleden Conferenties - C.K.C. 

Verslag van de commissie voor retraitewerk over 1986 (mannenretraite) 

Verslag van de vrouwenretraites 1986 

Jaarrekening van de G.D.B. 1986 

 

Homo-Hetero. 

  
 

 

 

 

We hebben ons voor 1987 voorgenomen te werken aan de voorbereiding van 

het weekend in Elspeet in oktober en aan foldermateriaal voor de 

gemeenten. Hiermee is een begin gemaakt, maar we zullen in het nieuwe jaar 

nog hard moeten werken om het materiaal de gemeenten in te krijgen. 

Verder heeft het weekend in Elspeet weer plaatsgevonden en daar was 

ruime belangstelling voor 22 deelnemers. 

Een aantal werkgroepleden is op uitnodiging van de Cie. voor Geestelijke 

Zaken van de ADS in hun vergadering van 9 april aanwezig geweest om mee 

te praten over 2 agendapunten, n,l. de uitspraken van de General Conferen-

ce Mennonite Church over (homo)seksualiteit, en de uitspraken van de 

Remonstrantse Broederschap over het zegenen van levensverbintenissen. (…) 

We hopen in de nieuwe situatie, als werkgroep van de GDB bij machte te zijn 

om met de weinige middelen en de weinige mensen die we hebben, toch te 

kunnen werken aan onze doelstelling: de bevrijding van homoseksuele en 

heteroseksuele broeders en zusters binnen onze gemeenten en 

broederschap én binnen de wereldbroederschap. 

Kerkmuziek. 

In 1987 is de werkgroep officieel toegetreden 

tot de GDB. 

We hopen dat we in de toekomst ook in de GDB 

ons steentje zullen bijdragen en zijn gelukkig, 

dat we binnen de Nederlandse Doopsgezinde 

Broederschap een dak gevonden hebben voor 

onze werkgroep. 

De werkgroep bestaat ook in 1987 

uit 6 werkgroep-leden. 
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Eind september 1987 werden verschillende broeders en zusters uit onze 

broederschap benaderd om een werkgroep ten behoeve van de kerkmuziek 

te vormen. 

Het resulteerde daarin, dat op 27-11-1987 de eerste vergadering van de 

voornoemde werkgroep heeft plaatsgevonden. De in 1987 gehouden 

vergadering was een bijeenkomst van balans opmaken en vragen hoe het 

beste doelgericht te werk kan worden gegaan. 

De wegen waarlangs dit doel bereikt kan worden ziet de werkgroep in het 

bevorderen van de vakbekwaamheid van organisten, koorleiders en koorleden 

en in het samenstellen en toegankelijk maken van een bruikbaar 

muziekrepertoire. 

De werkgroep denkt aan het ontwikkelen van de volgende activiteiten: 

het organiseren van organistenweekenden, dit gebeurt reeds sinds 

enkele jaren op Fredeshiem; 

het bevorderen van de opleiding van organisten als ondersteuning 

t.b.v. amateurorganisten; 

het organiseren van koordagen; 

het stimuleren van cursussen koorzang; 

samenwerking met de werkgroep "Kanselboek" van de Commissie 

Geestelijke Zaken; 

het adviseren van kerkeraden t.a.v. aanschaf, onderhoud en 

restauratie van orgels. 

Om deze doelstellingen te kunnen bereiken wil de werkgroep begin 1988 een 

enquête binnen onze gemeentes houden om de zo dringend noodzakelijke 

informatie te krijgen en om op de behoeftes in onze broederschap in te 

kunnen spelen. 

De werkgroep hoopt op ondersteuning van alle gemeentes in onze broeder-

schap. 

Verder kan over de werkgroep nog geen verslag uitgebracht worden omdat 

zij eerst sinds kort van start is gegaan en nog geen concrete resultaten te 

boeken zijn.  

B. Lübbers. (secretaris van de werkgroep "Kerkmuziek") 

  

Het doel van de werkgroep "Kerkmuziek" is het 

bevorderen van de kwaliteit: 

a. van de instrumentale en vokale ondersteuning 

van de gemeentezang en  

b. het orgelspel in de  eredienst. 
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1987-1988 

De Bijbel en de Lezer. 

De samenstelling van de werkgroep is dit jaar veranderd van samenstelling 

en uitgebreid.  

Na het afscheid van Sipke Houwing is zijn plaats ingenomen door Sytze 

Camping.  

Henk Dassel is als kontaktpersoon van het bestuur in de werkgroep gaan 

zitten. Voor het uitvoerende werk is Ineke Reinhold uit Eindhoven de 

werkgroep komen versterken. 

 

1989 

Inlegvel in A.D.W. 

Het bestuur van de GDB heeft besloten tot meewerken van het gezamenlijk 

publiceren van mededelingen ADW. We hopen dat er een ook voor ons 

bevredigend overleg zal plaatsvinden waarin tegemoet gekomen wordt aan de 

zorg die wij hebben t.a.v. de volgende problemen: 

de verantwoordelijkheid voor het wel of niet plaatsen van door ons 

aangeleverde artikelen 

het veranderen of weglaten van door ons aangeboden tekst door de redactie 

van het ADW. 

Het vervallen van ‘Op weg naar morgen’ als inlegvel van het ADW is voor de 

GDB alsnog geen verbetering. Het bestuur zal zich moeten beraden op deze 

nieuwe situatie waarin GDB-leden niet meer door het inlegvel in het ADW 

worden bereikt. Wij onderschrijven evenwel de noodzaak dat er belangrijke 

wijzigingen vereist zijn om het ADW als weekblad in stand te kunnen houden.  

S. Francken-Koopmans.  

 

1990 

Op Weg naar Morgen. 

De redactie bestaat uit: Neeltje van ‘t Hoff, Henny Dassel - v.d.Sluijs, 

Sybrig Francken-Koopmans, Anneke Struijf, Sytze Camping. 

Van de werktafel. 

In de maand juli heeft de werkgroep HoHe een vragenformulier naar alle 

gemeenten verstuurd met betrekking tot de ADS-brief over de zegening van 

relaties. Tot op heden heeft ongeveer de helft van de gemeenten 

gereageerd. De werkgroep wil die gemeenten die hebben aangegeven in de 

nabije toekomst over deze thematiek na te willen denken, aangeboden ze 

daarbij behulpzaam te zijn. 

De Bijbel en de Lezer  

De werkgroep is volop bezig met de voorbereiding van de nieuwe trainingen 

rond `Stem en Tegenstem'. Er wordt in samenwerking met de Toerustings-

centra van de Hervormde en Gereformeerde kerken een externe training 

opgezet. Daarnaast zal bij voldoende deelname in het voorjaar van 1991 de 

derde begeleiderstraining van `Stem en Tegenstem' van start gaan. Voor de 

groepen die al langer met de methode werken, is in de loop van de jaren 
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vervolgmateriaal verschenen. De Jona- en de Jacobverhalen zijn 

verkrijgbaar; in voorbereiding is materiaal over het boek Samuel. 

Van het bestuur. 

In 'Op weg naar morgen' van 8  September werd de eerste ABC vergade-

ring aangekondigd, die gehouden zou worden op 11 september. Deze ABC 

vergadering is in het leven geroepen dan wel gereactiveerd, 

a. omdat teveel werk door te weinig mensen moet worden gedaan, 

b. om te komen tot een betere verdeling van taken, verantwoordelijk-

heden en bevoegdheden, 

c. de afstand tussen bestuur enerzijds en secties, commissies en 

werkgroepen anderzijds te overbruggen, 

d. de leden meer te betrekken bij het werk van de G.D.B.. 

De voorzitter, br. Beun, opende de vergadering met het lezen van Exodus 

18:1-27, het bezoek van Jethro. Hij had dit Bijbelgedeelte gekozen vanwege 

de herkenbaarheid van de situatie waarin we als GDB zit. Na het 

kennismakingsrondje gaven de vertegenwoordigers van de werkgroepen of de 

bestuursleden, informatie over doelstelling en activiteiten van de sectie, 

werkgroepen en commissies. Daar hierover regelmatig in ons blad 

gepubliceerd wordt, is het niet zinvol deze gegevens hier te vermelden. 

 

1991 

Kerkeraadsledenconferentie, een impressie 

"Of ik de conferentie met het thema “dat gemakkelijke geloven” wilde 

leiden, voor kerkeraadsleden, in Elspeet. Ik hoefde niet lang over de vraag 

van Sytze na te denken, een prima manier om mensen te leren kennen en wat 

voor een onderwerp! Inmiddels is het weekend geweest en kwam de vraag om 

een “impressie”. 

De directe beelden die me van het weekend zijn bijgebleven zijn gemakkelijk 

geschetst: hartelijk, aandachtig, gezellig; met de koffiekar langs de 

verschillende groepjes, die nooit klaar waren. En verder: het berijpte gras in 

de morgenzon; stilte, helderheid. 

De minder directe beelden betreffen de inleidingen, reacties en gesprekken 

over het thema, die ons steeds weer brachten bij de vraag: "Wat is de 

doperse identiteit?". Op alle flappen kwam de vraag in een of andere versie 

terug, meestal voorzien van veel vraagtekens en soms een voorzichtig 

antwoord. De leiding en het commentaar van Sjouke Voolstra waren minder 

aarzelend: zijn vinger wees onverbiddelijk in de richting van de bijbel. Daar 

ligt de bron, daarvan zal de gemeente het moeten hebben; en veel van de 

brokken identiteit die groepjes kerkenraadsleden aandroegen werden 

ondeugdelijk  bevonden. Maatschappelijk engagement was vaak een uitvlucht 

om aan de voorvragen maar niet toe te hoeven komen. Met verdraagzaamheid 

onderscheidt een gemeente zich (gelukkig) niet meer van veel niet-

christelijke groeperingen; bovendien was verdraagzaamheid destijds een 

verzoek van toenmalige doopsgezinden om door de overheid verdragen (en 

niet vervolgd) te worden. Maar waarom die verdraagzaamheid in het vaandel 
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zetten terwijl er zoveel - vanuit christelijk oogpunt – onverdraaglijk is? 

Opnieuw de vingerwijzing van Voolstra: verdraagzaamheid bergt gevaar 

voor nihilisme in zich. De scherpzinnige, af en toe confronterende woorden 

riepen weinig weerstand op, wel vragen om uitleg. Wie zou het ook niet met 

Voolstra eens kunnen zijn. 

Een ieder is met een volle tas naar huis gegaan en heeft in de gemeente heel 

wat uit te pakken. Ik vraag me af of dat lukt.  

Jaap van Kampen. 

 

Ik droom van een Gemeente die een teken in de wereld is;  

een weerbarstig teken dat aangeeft dat er meer is tussen hemel en 

aarde dan de mens bevroedt. 

Van een Gemeente die verwijst naar de oorsprong van alle dingen.  

Een Gemeente die naast mij staat, mij soms omarmt; 

die mij vooruit is, zonder dal zij mij verliest 

en mij vooruit laat gaan, 

zonder dat ik in de kou kom te staan. 

 

1992 

Gemeente Daden Bundel 

De Gemeenschap voor Doopsgezind Broederschapswerk bestaat in 1992 vijf 

en zeventig jaar. Een jubileum dus. Bij een jubileum hoort vieren en feesten, 

herdenken en gedenken, terugblikken en vooruitkijken, fêteren en gefêteerd 

worden, bezinning en vrolijkheid. Dit alles is bijna traditioneel en zeker 

waardevol. De GDB heeft voor een andere manier van jubileren gekozen. 

Vanaf het ontstaan is de GDB een vereniging geweest van gemeenten en 

leden van gemeenten. Leden die betrokken zijn bij het reilen en zeilen van 

hun gemeenten, bij het steeds weer opnieuw werken aan de opdracht die de 

gemeente zich heeft gesteld. Of het nu 1917 was of 1992. Daden in woorden 

te bundelen tot een Gemeente Daden Bundel en zo van elkaar en elkander te 

horen, te lezen en te leren, dat stond de GDB voor ogen. In januari 1992 

kregen alle gemeenten een oproep aan de bundel mee te werken. En in de 

loop van de volgende maanden kwamen de reacties, op schrift, vergezeld van 

materiaal, van foto's, soms al geheel voorbewerkt. Uiteindelijk hebben bijna 

50 gemeenten zoveel materiaal ingezonden dat de bundel is uitgegroeid tot 

een boek. Op 14 november, tijdens de dan te houden 

Broederschapsvergadering zal de GDB de bundel van gemeenten, door 

gemeenten en voor gemeenten als geschenk van de 75-jarige vereniging aan 

alle vertegenwoordigers overhandigen: een veelkleurig palet van 

gemeenschapswerk, een spiegel van Doopsgezind Nederland 1992. Een feest. 
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Kerkmuziek. 

Belangrijkste onderwerpen van bespreking:  

De organistencursus 

Deze cursus is nu zijn vierde jaar ingegaan, hetgeen voor de meeste 

deelnemers het afsluitend jaar is. Er is (gelukkig) weinig verloop in de 

deelnemers. De cursus wordt als zeer waardevol ervaren; zie ook de 

verslagen in ADW en Op Weg naar Morgen. 

De adviezen inzake orgelbouw en -restauratie 

Direct of indirect is de werkgroep benaderd voor het verstrekken van 

advies betreffende orgels in de Doopsgezinde Gemeenten van Aalsmeer, 

Bussum en Deventer. Het Doopsgezind Broederschapshuis te Elspeet meldde 

het voornemen om een pijporgel voor de kapel aan te schaffen en vroeg 

daarbij om ondersteuning bij het beoordelen van de aanbieding van een door 

hen benaderde (plaatselijke) orgelbouwer. 

De "Fredeshiemgroep" van organisten 

Deze groep is ontstaan uit een themagroep van het Doopsgezind Broeder-

schapshuis "Fredeshiem". De groep heeft een aantal jaren zelfstandig 

gefunctioneerd en opereert sinds dit jaar onder de vleugels van de 

Werkgroep. De groep heeft de vele "liefdewerk-oudpapier"-organisten als 

doelgroep en organiseert een à twee keer per jaar een bijeenkomst waarop 

wordt ingegaan op een, voor die groep ondersteuners van de eredienst, 

belangwekkend onderwerp. Voorbeelden: de liturgie en het aandeel van de 

organist daarin; samenwerking voorganger-organist; kerklied en melodie. 

De financiën, die dit alles mogelijk maken, de basis voor al deze activiteiten, 

wordt gevormd door een bijdrage uit het Johanna de Geus Fonds, Daarnaast 

zijn er o.a. de bijdragen van de organisten aan de gevolgde cursus en, niet te 

vergeten, de ondersteuning door het bureau van de GDB.  

 

1993 

Voorwoord van de voorzitter Piet Beun 

Het begin van het afgelopen jaar stond nog in het teken van het jubileum. Na 

de "Gemeente Daden Bundel" volgde de jubileumuitgave "Op weg van 

gisteren naar morgen". Dit boek zou eigenlijk behoren tot de verplichte 

literatuur voor alle doopsgezinde bestuursleden. 

Veel tijd om stil te staan bij de historie was er niet, want het werk kwam van 

alle kanten op de werkgroepen en commissies af. 

De "werkgroep relatie homo-hetero" draaide op roze toeren tijdens de 

MERK in Colmar en op pindakaas tijdens het jongerencongres in Groningen. 

De "werkgroep kerkmuziek" liet naast de cursussen voor organisten en het 

uitreiken van Certificaten aan de eersten die de eerste vier jaren voltooid 

hebben, van zich horen door de "Orgelkrant", de oprichting van het 

"Doopsgezinde Orgeladvies Comité" en de metamorfose van de "Fredes-

hiemgroep" in een "Landelijke doopsgezinde orgelkring". 

De "werkgroep de bijbel en de lezer" is na een periode van stilstand weer in 

beweging gekomen. Van stem en tegenstem tot dialoog? 
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De retraites voor mannen, respectievelijk voor vrouwen gingen door met 

nieuwe impulsen. Komen er gemengde retraites bij? 

Op de "sectie info" kwamen vragen om het werkveld van de redactie van "Op 

weg naar morgen" uit te breiden tot communicatie t.b.v. de GDB. 

Op bestuursniveau kwamen vragen op het terrein van samenwerking met de 

besturen van andere instellingen, welke vragen actueel werden als gevolg van 

de reglementswijzigingen van de ADS, alsook vragen op het praktische 

terrein van het vormingswerk.  

Vernieuwing is een van de uitgangspunten van de GDB. Vernieuwing van het 

bestuur is noodzakelijk. Het vele werk dat op de GDB afkomt, vraagt om een 

adequate invulling van menskracht in werkgroepen, commissies, secties en 

bestuur. Dat werk kan alleen gedaan worden als er mensen bereid en 

beschikbaar zijn. 

De GDB is geen automaat waar je geld in gooit en waar dan het gevraagde 

artikel uitkomt. Het is teleurstellend dat een voortdurend beroep op mensen 

teneinde te voorzien in bestaande of komende bestuursvacatures om 

zodoende het werk van de GDB voor gemeenten en broederschap te kunnen 

blijven doen telkens weer op niets uitloopt. 

Het is evenwel de verantwoordelijkheid van de leden om daarin te voorzien in 

plaats van deze zorg te laten rusten op de mensen die het vele werk nu al op 

zich genomen hebben. 

Een voorwoord is niet de aangewezen plaats om bestuursleden te werven, 

maar het is helaas nodig om langs deze weg de leden ook in de zorg hierover 

te laten delen. 

 

1994 

Bijbel en de Lezer 

1. Functioneren en samenstelling 

Door verdeling van de werkzaamheden over onderscheiden terreinen 

(vakwerk en organisatorisch/ administratief werk) is er wat duidelijkheid 

gekomen; ook konden vergaderingen regelmatig (lx per twee maanden) 

doorgang vinden. Het werk van Dodo van Uden (sab. year) zal in 1995 door 

Niek de Wilde of Bas van der Berg worden overgenomen, zodat de  

vakwerkkant niet in een impasse kan komen. 

2. Samenwerking met de Doopsgezinde Vredesgroep. 

De geplande samenwerking heeft in 1994 niet tot enig resultaat geleid. Er is 

met Ted Ages gesproken over een verhaal dat voor onze beide groepen 

bruikbaar zou zijn. 

3.Opstapmateriaal 

Dit opstapmateriaal is ontwikkeld en aan enkele proefgroepen ter evaluatie 

toegezonden. Begin 1995 zal verwerking van opmerkingen plaats vinden, 

waarna het opstapmateriaal in september 1995 aan de broederschap zal 

kunnen worden aangeboden. Daartoe zal een folder worden samengesteld die 

aan de predikanten zal worden toegezonden. 
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4. Nieuw materiaal voor "Stem en Tegenstem" 

Voorzichtig is de werkgroep bezig gedachten te ontwikkelen voor de uitgave 

van poëtisch materiaal ten behoeve van de "vaste" gebruikers van de 

methode. Ook nieuwtestamentisch materiaal heeft aandacht. 

Orgelcursus. 

Impressie van de M. Broere, (organist in Aalsmeer). 

Nu, 4 jaar geleden, liet ik mij inschrijven voor de improvisatiecursus, 

georganiseerd door de orgelcommissie van de GDB (nu werkgroep 

kerkmuziek), die mogelijk gemaakt werd door het legaat van mevr. De Geus. 

Mijn docent werd Dick Klomp. Zodoende heb ik 4 jaar lessen gevolgd in de 

Singelkerk in Amsterdam. Het waren groepslessen. 

Jammer genoeg heb ik moeten ervaren dat improviseren niet mijn fort is. 

Dat ligt aan mijzelf en zeker niet aan de docent. 

Wat ik er wel geleerd heb is zo goed mogelijk liederen te begeleiden. Veel 

aandacht is besteed aan bet spelen van de liederen. De doelmatigheid van 

het voorspel. Het einde van het voorspel alsook de eindtoon van het voorspel, 

zodat de gemeente weet in te zetten met het lied. Ook de rust tussen 2 

coupletten en het einde van het lied kregen uitgebreide aandacht. Iedere 

psalm, elk lied vraagt een eigen benadering. In die 4 jaar zijn vele psalmen en 

liederen uit het liedboek voor de kerken de revue gepasseerd. 

Het niveau wisselde sterk. Daar is goed op ingehaakt. (…) 

Een goede zaak zou ik het vinden, als er nog wat aandacht besteed zou 

worden aan het voorspelen van een onbekend of nieuw lied. Goed voorspelen 

is belangrijk genoeg, wil de gemeente het betreffende lied enigszins mee 

kunnen zingen zo'n eerste keer. 

Het onderlinge contact met mede-amateur en ervaren beroepsorganisten 

was heel plezierig. Veel aspecten van het orgelspelen en het begeleiden van 

een dienst kwamen tijdens de cursus ter sprake. Dat is leuk en leerzaam. 

Wat de een niet weet, weet de ander. Als je, zoals ik, meteen in 't diepe 

spring is er genoeg waar je tegenaan loopt in 't begin. Een helpende hand is 

zeker een steun in de rug. Jammer, dat het afgelopen is. Er is nog zoveel te 

leren! 

Iedere organist zou ik aan willen raden: Volg eens zo'n cursus. Het 

stimuleert je en het geeft vertrouwen om er mee door te gaan! 

Orgelspelen is voor mij een groot plezier!! 

 

1995 

HoHe. 

Op vrijdagavond 17 november verzamelden zich tien verschillende mensen in 

Fredeshiem voor het jaarlijkse weekend van de werkgroep relatie homo-

hetero. Thema van dit jaar was: ‘Verkeerd voorgesorteerd?’ Hoe zeer 

verschillend die tien mensen waren, zou nog blijken. 

Na de ontvangst kreeg iedereen een flink stuk behang met de opdracht je 

levensweg daarop te schrijven en tekenen. Waar zaten hobbels, 
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parkeervakken, vluchtstroken, waar voelde je je verkeerd voorgesorteerd? 

Je kon kwijt wat je wilde, wat je niet vertellen wilde, hield je gerust voor je. 

Na ruim een uur kwamen we weer bij elkaar. Ieder vertelde nu aan de groep 

wat zij of hij getekend had. Zo ontrolden zich tien verschillende levens-

wegen, met toch veel overeenkomsten. Door de goede sfeer van vertrouwe-

lijkheid en beslotenheid, wilde iedereen veel vertellen.  

De volgende morgen gingen we in twee groepjes verder met de dingen waar 

we op onze levensweg op gestuit waren, wat was negatief, en wat was 

positief? Hier werd vooral genoemd: Het doorbreken van het verwachtings-

patroon van ouders en anderen, maar ook het je moeten schikken naar 

keuzes die door anderen gemaakt zijn. Positief was ondanks problemen met 

levensmoed doorgaan, en na crises uiteindelijk begrip en beter contact met 

je omgeving. 

Na de koffie werd gesproken over de zaken die we het liefst veranderd 

wilden zien. Mooiste opmerking was: aan anderen die ruimte geven die je 

voor je voor jezelf opeist. 

Uit deze gesprekken haalden we elementen die we wilden gebruiken voor de 

viering van die middag. Tekst hierbij was Psalm 139. De viering sloten we af 

met het aan elkaar geven van de vredeskus. 

We konden terugzien op een inhoudelijk zeer geslaagd weekend.  

Buitenzintuiglijke ervaringen.  

Op 21 december evalueerde de projectgroep 'Buitenzintuiglijke ervaringen' 

het weekend dat op 6 en 7 oktober 1995 werd gehouden. Aanvankelijk was 

de projectgroep wat teleurgesteld door het geringe aantal deelnemers (16), 

maar achteraf bleek dit een pluspunt te zijn. Er ontstond een sfeer van 

onderling vertrouwen, die het de aanwezigen gemakkelijk maakte om over 

hun soms onthutsende ervaringen te vertellen. De bijdrage van Hans Stolp 

was hier ook debet aan; hij was meer deelnemer dan de docent die wel 

eventjes zou vertellen hoe het allemaal in elkaar zit. Dat het weekend 

voldeed aan de verwachtingen moge blijken uit de vraag om een herhaling. 

 

De groep deelnemers werd ervaren als homogeen, terwijl ze dat als persoon 

beslist niet waren. Het viel ons op dat de deelnemers met beide benen op de 

grond staan. Wat ons persoonlijk raakte waren de verhalen over de 

afwijzende reacties van sommige predikanten. Dit sterkt ons in de 

overtuiging dat het op de weg van de projectgroep ligt om het gesprek met 

theologen over dit onderwerp te zoeken. Gesproken werd ook over de 

artikelen die in het ADW zijn verschenen. We vroegen ons af waarom de 

meeste zo negatief waren gesteld. De projectgroep wil niet anders dan de 

onbegrijpelijke ervaringen die mensen hebben, een plaats geven binnen het 

geloofsleven. Ze streeft er naar dat er in de gemeente open over gesproken 

kan worden. 

In ieder geval is het de projectgroep gelukt de discussie over dit onderwerp 

open te breken. We zijn er echter nog lang niet en denken aan het 

organiseren van een tweede bijeenkomst, waarbij theologen zullen worden 
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uitgenodigd om vanuit de doopsgezinde visie te praten over buiten-

zintuiglijke ervaringen in relatie tot wat de bijbel daar over zegt (of niet 

zegt). Daarnaast zullen plannen worden ontwikkeld om opnieuw een weekend 

te organiseren zoals dat in oktober 1995 plaatsvond. 

Neeltje van ’t Hoff. 

 

1996 

Merk 1996. 

Al in een vroeg stadium was duidelijk dat de werkgroep HoHe een of meer 

workshops zou verzorgen op de Merk in Elspeet, samen met Neil Blough, die 

door de Franse doopsgezinden is gevraagd hieraan een bijdrage te leveren.  

Zeker ook na de ervaringen in Colmar zijn we er ons sterk van bewust dat wij 

als Nederlandse doopsgezinden erg liberale en tolerante opvattingen hebben 

over homoseksualiteit. Na een moeizame correspondentie met Neil Blough 

wordt besloten dat wij beiden onze eigen standpunten naar voren zullen 

brengen, waarna discussie kan volgen. Ons doel is het gesprek in gemeenten 

op gang te brengen, niet verkondigen dat onze opvattingen zaligmakend zijn. 

Babs Birza zal namens de werkgroep het woord voeren.  We willen een 

discussie over Bijbelteksten vermijden. (…) De leden van de werkgroep zullen 

tijdens de Merk een duidelijk herkenbaar T-shirt dragen, zodat mensen ons 

ook in de wandelgangen kunnen aanspreken. (…) Heel prettig vonden wij het 

inspringen van Ineke Reinhold als de discussie een theologisch-exegetische 

wending nam. (…) Ook het Merkcomité was erg tevreden. (…) 

Samenvattend kunnen we vaststellen dat als we internationaal wat 

organiseren er grote belangstelling is, maar in eigen land slaan soortgelijke 

activiteiten veel minder aan.  

Retraites. 

Er werden 4 vrouwenretraites gehouden. De mannenretraite vond niet 

plaats. 

 

In retraite 1 en 4 werd gewerkt met nieuwe werkvormen, zoals sacred 

dance, bibliodrama en beelmeditatie, terwijl in 2 en 3 op traditionele wijze 

werd gewerkt, zoals meditatie over een Bijbelgedeelte, groepsgesprek, 

stilte en bovenal de mogelijkheid om op eigen wijze tot zichzelf en tot God 

te komen. In totaal namen er 80 mensen deel aan de Retraites. (…) Verder 

kwam de relatie met de G.D.B. ter sprake en werd besloten een gesprek te 

organiseren tussen de besturen van de G.D.B. en de Vrouwenretraites.  

 

1997 

Kerkmuziek. 

Gemiddeld wordt er tweemaal per jaar vergaderd, in het voorjaar ter 

voorbereiding van het spelen voor het certificaat en daarop volgend de 

organistendag (dan spelen alle deelnemende cursisten), evaluatie van `t 

afgelopen cursusseizoen, enz. In het najaar ter voorbereiding van de 
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komende cursus, het opstellen van de cursistenlijst, de begroting, plannen 

voor het komend seizoen, enzovoort. (…) 

De penningmeester heeft een schrijven gericht aan de ADS (Hans Veldt) 

met daarin een subsidieverzoek voor 1997 én 1998 uit het fonds Johanna de 

Geus; een en ander voorzien van begrotingscijfers en toelichting. Op deze 

plek een woord van waardering voor al dit (cijfer)werk. 

De secretaris heeft namens de werkgroep de AAS op 1 november '97 in 

Haarlem bijgewoond. 

Organistencursus.  

De eerste helft van 1997 had Marco bij de Vaate vier leerlingen; deze 

kregen allen les in de doopsgezinde kerk te Haarlem. 

Dick Klomp had zes leerlingen; drie kregen les in de doopsgezinde kerk in 

Groningen en drie in de Singelkerk te Amsterdam. 

Het voorspelen voor het certificaat gebeurde afgelopen jaar in Haarlem op 

vrijdag 13 juni: Paula Doeven en Arjan Oosterhof (docent Marco bij de 

Vaate) en Karin Kruyver (docent Dick Klomp). Niet onvermeld mag blijven dat 

oud-cursist Arjan Oosterhof tegenwoordig orgel studeert aan het 

conservatorium in Arnhem. De organistendag hielden we zaterdag 14 juni in 

Zwolle in de vermaning aan de Wolweversstraat. In een gezellige sfeer werd 

eerst ingespeeld op het tweeklaviers Proper orgel, vervolgens een lied of 

psalm voorgespeeld. Dick Klomp deed het orgelspel van de docenten en gaf 

na de lunch een inleiding over registers respectievelijk registratie op het 

orgel. Ronald Molenaar gaf een korte demonstratie met behulp van computer 

& printer van het notatieprogramma Capella. Met het uitreiken van de 

certificaten aan Paula, Arian en Karin werd deze dag afgesloten. 

Voor het seizoen `97 - `98 meldden zich dit keer wat minder leerlingen aan: 

twee bij Marco en vier bij Dick. De werkgroep is doende met het 

ontwikkelen van een vervolgcursus, aangezien de "basiscursus" in de 

toekomst naar alle waarschijnlijkheid (te) weinig belangstelling zal trekken. 

 

1998 

Bestuur. 

De GDB en de DJC kwamen tot een samenwerkingsverband, waarin het vooral 

gaat om het bepalen van standpunten met betrekking tot de nieuwe 

vormingswerkorganisatie, die de naam Doopsgezind Centrum voor 

Gemeenteopbouw (DCG) zal krijgen. (…) GDB en DJC fungeren als bewakers 

van de kwaliteit van het vormingswerk c.q. opbouwwerk. (…)  

In dit verslagjaar mocht de GDB een nieuwe penningmeester begroeten, zr. 

M. van der Schee – Muis. (…) De A.A.S. werd op 3 oktober in Deventer 

gehouden. ’s Morgens was er een door de werkgroep Muziek verzorgde 

workshop over religieuze liederen. Op meeslepende wijze liet br. Harry 

Schram de aanwezigen kennis maken met teksten en melodieën. (…) 

Aangenomen werd het voorstel de contributie voor leden en lid-gemeenten 

te stellen op f. 25,- en f. 100,-.   
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De toekomst van het vormingswerk was ook in deze bijeenkomst onderwerp 

van gesprek. Voorts werd aandacht besteed aan de projectgroep Buiten-

zintuiglijke Ervaringen. Omdat de projectgroep tot de conclusie was 

gekomen dat zij er niet helemaal in geslaagd was de doelstelling te 

verwezenlijken, besloot de AAS haar een bezinningstijd te gunnen. (…) De 

GDB heeft 196 individuele leden en 80 lid-gemeenten. 

Retraite. 

Op 8 – 10 mei is – nadat het houden van zo’n retraite in 1996 en 1997 niet 

gelukt was – weer een mannenretraite gehouden en wel in het broeder-

schapshuis in Schoorl. (…) Het thema ‘Beelden van Jezus’ sloot goed aan bij 

de retraites van 1994 en 1995, nl. die over resp.  ‘mystiek en geloofsbeleving’ 

en ‘spiritualiteit vanuit doperse traditie, gingen. Naast de meer liturgische 

momenten werd de bezinning ook beleefd in de verdieping van wat de 

meegebrachte beelden ons te zeggen hadden. Twee aan twee en later 

plenair. 

  

1999 

Uit het verslag van de AAS. 

Bestuursverkiezing. 

Behalve de voorzitter is ook de secretaris, zr. Van't Hoff aftredend, Zij is 

herkiesbaar en wordt herkozen. De voorzitter, zr. Iwema, is niet herkies-

baar. Voor haar moest dus een nieuwe voorzitter worden gezocht. Zoals bij 

de behandeling van agendapunt 4 al werd vermeld, heeft br. Schram zich 

bereid verklaard een tijdelijk voorzitterschap op zich te nemen; als uiterste 

termijn noemde hij september 1999. Zowel br. Beun als zr. De Vries tekent 

hierbij bezwaar aan. De tijd is te kort, onder andere met het oog op het 

ondertekenen van de te verwachten convenanten met betrekking tot de 

voorstellen inzake het DCG. Zij stellen voor br. Schram voor een jaar te 

benoemen. Uiteraard staat het br. Schram vrij eerder af te treden. De 

AAS verleent een mandaat voor een jaar en verwacht van het bestuur dat 

het op de volgende AAS met een voorstel over een nieuwe voorzitter zal 

komen. Volgens het reglement benoemt de AAS br. Schram in functie. (…) 

Op ludieke wijze neemt zr. Kortenoever namens het bestuur afscheid van zr. 

Iwema. Zr. Iwema antwoordt in haar dankwoord dat zij graag de overdracht 

van br. Camping naar het DCG had afgerond, doch dit was te optimistisch 

gedacht. 

Sectie Vormingswerk. 

Dit jaar is de sectie wat minder (totaal 5 keer) in vergadering geweest, een 

aantal keren daarvan als onderdeel van een bestuursvergadering. 

Onderwerpen van gesprek waren het werk van de vormingswerkadviseur, de 

werkverslagen, de urenverantwoording en de planning. 

De jaarplanning is nog niet vastgesteld. Er zijn twee oorzaken aan te wijzen 

waardoor bet maken van de planning vertraagd is: 

1. De vormingswerker heeft door ziekte gedurende lange tijd (meer dan 

een half jaar) zijn werkzaamheden niet volledig kunnen verrichten. 
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Aan de hand van de in 1997 ingestelde projectkaarten, is het mogelijk 

geweest een prioriteitenlijst samen te stellen. 

2. Het is niet bekend wanneer het Doopsgezind Centrum voor 

Gemeenteopbouw van start zal gaan. 

De sectie stelt voor om naast de projectkaart een tweede kaart te 

introduceren die aangeeft wanneer een bepaald project beëindigd wordt. 

 

2000 

Verslag A.A.S.. 

Ochtendprogramma. 

Na het welkom en het openingswoord door de voorzitter a.i., br. H. Schram, 

gevolgd door het zingen van lied 409 uit het Liedboek, bogen de aanwezigen 

zich over het beleidsvoorstel van het bestuur van de GDB. Gerefereerd 

werd daarbij aan de beleidsdag met de werkgroepen, die op 12 februari van 

dit jaar werd gehouden. Op deze beleidsdag spraken de werkgroepen zich uit 

over de wens om zich te blijven aansluiten bij de GDB dan wel over te gaan 

naar het DCG. In het beleidsplan wordt voorgesteld in november een 

`gemeentedag' te houden, die niet alleen voor GDB-leden, maar voor 

iedereen in de Broederschap toegankelijk is. Zr. J. de Weys reageert met de 

opmerking dat november haar wat te vroeg lijkt, gezien de komende 

Landdag, waarvoor zeer veel belangstelling bestaat. Het lijkt haar beter dat 

de GDB zich op deze dag presenteert met schriftelijke informatie. Zr. De 

Vries vindt een gemeentedag een goed idee; zij raadt aan dit voorlopig 

kleinschalig te houden. Zij vraagt zich echter af of het woord `ge-

meentedag' goed gekozen is; het doet haar denken aan oude, uitgeholde 

begrippen opnieuw introduceren. Naar aanleiding van deze opmerking 

ontstaat een gedachtewisseling over hoe de GDB haar doelstelling `dienend 

liefdewerk' te verrichten, gestalte kan en moet geven, met als conclusie dat, 

als het goed is, de GDB vanuit de gemeenten werkt. Zonder eigenbelang, 

maar niet belangeloos. De kerkenraadsledenconferenties zijn een voorbeeld 

van deze werkopvatting. 

We gaan terug naar de `gemeentedag' of `ontmoetingsdag'. Wanneer er 30 

deelnemers komen, mag gesproken worden van een geslaagde dag. Iedereen 

die heeft deelgenomen aan activiteiten van de Bijbel en de Lezer, aan de 

retraites etc. zijn potentiële deelnemers. Als datum wordt 26 november 

afgesproken; aanvang 14.30 uur. Gedacht wordt aan verschillende workshops 

op deze dag. Thema: de GDB blijft op weg. 

 

2001 

A.A.S.-verslag.  

Relatie GDB-DCG. 

De voorzitter geeft de volgende toelichting: In een gesprek met vertegen-

woordigers van het DCG en de ADS werd de vraag gesteld waarom niet alle 

taken van de GDB werden overgedragen naar het DCG. Gerefereerd werd 

toen aan de Beleidsdag van de GDB, waar alleen de werkgroep Kerkmuziek 
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aangaf over te willen gaan naar het DCG. Het bestuur maakte duidelijk dat 

z.i. geen enkele werkgroep mag worden geprest om de overstap te maken. 

Het DCG blijkt brieven rechtstreeks naar de werkgroep `De Bijbel en de 

Lezer' te hebben gezonden, waarin de werkgroep werd gevraagd zich aan te 

sluiten bij het DCG. De werkgroep heeft echter al op de beleidsdag te 

kennen gegeven te willen blijven opereren onder de vlag van de GDB en is bij 

dit besluit gebleven. Inmiddels is het te tekenen convenant binnen. Zr. 

Kortenoever en br. Schram zitten beiden in de bestuurscommissie van het 

DCG en kunnen zo dus een vinger aan de pols houden waar het gaat om de 

belangen van de GDB. Zo zal in een door het DCG uit te geven folder ook 

informatie over de GDB worden opgenomen. Zr. Kortenoever legt er de 

nadruk op dat zij en br. Schram op persoonlijke titel lid zijn van de 

bestuurscommissie van het DCG, met de deskundigheid uit de eigen 

organisatie (GDB) in het achterhoofd. 

De vraag wordt gesteld in hoeverre het DCG zelfstandig bijvoorbeeld een 

bijbelstudie of een retraite kan opzetten. Dan zal het DCG gewezen moeten 

worden op het feit dat dit projecten van de GDB zijn, maar er kan natuurlijk 

ook een voorstel tot samenwerking worden gedaan. Overigens zal het DCG 

pas over een paar jaar zijn programma rond hebben. Tot zolang gaat de GDB 

gewoon door met haar werk. 

DCG. 

DCG/010722 - CONVENANT tussen ADS en GDB) 

Datum: 15 juni 2001  

Betreft: Afspraken tussen na te noemen partijen, partners gedurende de 

vorming van: het Doopsgezind Centrum voor Gemeenteopbouw 

Het bestuur van de Gemeenschap voor Doopsgezind Broederschapswerk 

(verder te noemen de GDB) statutair gevestigd op het adres Singel 454 te 

Amsterdam en  

de Broederschapsraad van de Algemene Doopsgezinde Sociëteit  

(verder ADS te noemen) gevestigd op het adres: Singel 454 te Amsterdam. 

(hierna tezamen verder aan te duiden als "partners"), 

bevestigen door medeondertekening van dit convenant de tussen de partners 

gemaakte afspraken inzake beider samenwerking bij de realisatie van het 

Doopsgezind Centrum voor Gemeenteopbouw (DCG) in oprichting. Deze 

betrokkenheid heeft betrekking op een periode die ingegaan is op 1 januari 

2001 en voortduurt tot 31 december 2003. 

Partners baseren zich beide voor wat betreft het hiernavolgende op de op 

18 november 2000 gebleken instemming van de Broederschapsvergadering te 

Amsterdam met de vorming van een kerkelijk orgaan aangeduid als het 

Doopsgezind Centrum voor Gemeenteopbouw; zoals beschreven in de 

rapportage van de Werkgroep voorbereiding DCG, de begeleidende brief van 

het lid van de Broederschapsraad broeder A.H. Bakker – portefeuillehouder 

DCG-zaken - en de daarbij gevoegde op 29 september 2000 door de 

Broederschapsraad genomen besluiten. 



 

88 

Deze stukken leveren de basis van waaruit de vorming van het DCG kan 

aanvangen. Daarnaast hebben beide partners er behoefte aan de tussen 

(vertegenwoordigers van) hun organisaties gemaakte aanvullende afspraken 

vast te leggen in een samenwerkingsconvenant. 

Dit convenant omvat aanvullende en/of nadere afspraken ten aanzien van:  

A. inhoud en uitvoering van de opdracht van het DCG, 

B. de overdracht van het werkgeverschap van de GDB aan de ADS en  

C. de financiering van de opbouwfase van het DCG t.b.v. het 

vormingswerk. 

D. afspraken met betrekking tot inhoud en uitvoering van de opdracht 

van het DCG 

Gedurende de opbouwfase wordt de vormingswerkopdracht, zoals die 

destijds door de ADS aan de GDB werd verleend in beginsel ongewijzigd 

overgenomen. De uitvoering van deze opdracht wordt voortgezet door de 

vormingswerkadviseur, broeder Sytze Camping. 

Na een periode van oriëntatie op en inventarisatie van alle in het DCG 

ondergebrachte activiteiten kunnen na overleg met broeder Camping en op 

basis van in te dienen (deel-)plannen wijzigingen aan het bestuur van de ADS 

ter goedkeuring voorgelegd worden. 

Ontmoetingsdag. 

Na het zingen was het de beurt aan Ineke, die met ons sprak over Johannes 

20:1-18 volgens de Willebrord Vertaling, die het dichtst bij de grondtekst - 

het Grieks - staat. (…)  

We vergeleken het Opstandingsverhaal uit Johannes met dat uit de andere 

evangeliën. We kwamen tot de ontdekking dat: 

− Mattheüs & Johannes het geschreven hadden voor de Joden;  

− Lucas voor Joden & niet – Joden en 

− dat het hele evangelie van Marcus in een cryptische stijl geschreven 

is, en buitendien erg kort is. Zijn evangelie eindigt bij Marcus 16:8. 

De verzen 9 -20 zijn later door anderen bijgevoegd. 

Het vermoeden bestaat, dat Marcus zijn evangelie in de gevangenis heeft 

geschreven, dus moest het wel ‘kort en krachtig', gezien het materiaal en de 

clandestiene tijd die hij ter beschikking had. 

Naast de Bijbel hebben we ook nog een stukje tekst van 2 schrijvers 

bestudeerd, te weten: Riëtte Beurmanje, en Martin Buber. 

Van Riette Beurman namen we uit 'Een tuin om te leren' het stukje onder 

handen waarin Maria Magdalena het graf bezoekt. We kwamen tot de 

conclusie, dat Maria Magdalena in dit stukje leerde de dode los te laten en 

niet tegen alles in vast te willen houden. En hoe zag Jezus Maria Magda-

lena? voor Hem is ze een Persoon – Mens, met z'n goede en foute kanten. En 

niet in de eerste plaats een vrouw die in een relatie staat tot een 

echtgenoot vader of broer. Iets ondenkbaars in die tijd! 

Als tweede was Martin Buber aan de beurt: Persoonlijk vind ik dat je zijn 

stukken heel goed moet lezen,  misschien wel 2 of 3 keer. En dan zet je voor 

jezelf nog wel eens vraagtekens bij wat hij schrijft. Tot slot van de 
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workshop' De Bijbel en de Lezer' hebben we in heel verkorte vorm het 

Opstandingsverhaal als bibliodrama uitgespeeld. 

De studiedag naderde zijn einde. Voor het laatst zongen we de geleerde 

paasliederen, maar nu alle achter elkaar. Het klonk echt mooi. Voor mij was 

het een dag van Verdieping, vooral in jezelf. Ik hoop dan ook, dat er meer 

van deze dagen zullen volgen. 

Gouda, Els van Wijk - Harten. 

 

2002 

Uit het verslag van de A.A.S.. 

De toekomst van de G.D.B.. 

De voorzitter leidt dit agendapunt in. Actief zijn alleen nog de werkgroep 

`De Bijbel en de Lezer' en de beide Commissies voor het Retraitewerk. Een 

vraag die het bestuur zich heeft gesteld is in hoeverre aan deze activiteiten 

extra publiciteit moet worden gegeven. Een andere optie is overgaan naar 

het DCG, maar daar hebben de werkgroepen niet voor gekozen. Als we dus 

als GDB verder willen gaan, zal er meer bekendheid aan haar bestaan en haar 

activiteiten moeten worden gegeven. Dan werpt zich de vraag op: doen we de 

PR in eigen beheer of besteden we deze taak uit. Gedacht wordt ook aan het 

organiseren van weekends. Zr. Kortenoever merkt op dat de GDB dan op het 

terrein komt van `Leeftocht'. Br. Camping denkt meer aan het insteken bij 

regionale bijeenkomsten, bijvoorbeeld van Ringen en Sociëteiten. Hij heeft 

enig denkwerk verricht en deelt de resultaten daarvan op papier uit. 

Zr. Kortenoever reageert op de gedachte om minder bestuursvergaderingen 

te houden. Zij is bang dat er dan nog minder van de grond zal komen dan nu 

al het geval is.  

Br. Camping meent echter dat er geen volledig bestuur nodig is als de GDB 

zich op bepaalde kernactiviteiten zou richten. Dit doet zr. Van Wezel vragen 

welke zaken er nog zouden kunnen worden opgepakt door de GDB. Voor zr. 

Kortenoever is het erg belangrijk dat de GDB zich blijft richten op 

bezinning. `Dienend liefdewerk', zegt zij. Deze opmerking vindt bijval. In de 

Broederschap is de aandacht voor bezinning ten koste gegaan van de 

aandacht voor structuren en organisaties, dus ligt hier duidelijk een taak 

voor de GDB. Om de GDB nieuw leven in te blazen, denkt br. Schram aan 

iedere maand iets bekendmaken over een uitgave van `De Bijbel en de 

Lezer'. Zr. Reinold vult dit aan met de suggestie aan bijbelgroepen in 

gemeenten het aanbod te doen de methode `Stem en Tegenstem' te 

introduceren. Dat betekent echter wel dat er meer menskracht moet komen! 

Br. Camping denkt aan het vormen van kleine groepjes in regio's, die 

trainingen opzetten. Het team begeleiders van `Stem en Tegenstem' zal dan 

moeten worden uitgebreid. In deze opzet krijgt het bestuur van de GDB 

geen andere functie dan die van `animatoren' zijn. 

Uiteindelijk komen de aanwezigen tot een principiële uitspraak: De GDB 

kiest voor de weg om aan het werk van `De Bijbel en de Lezer' de hoogste 

prioriteit te verlenen. De essentie is het werk en ligt niet in structuren. Het 
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bestuur zorgt voor uitbreiding van de public relations en zal daar een beleid 

voor ontwikkelen. 

 

Bijbel en de Lezer. 

 


